
Kövér: Aki a Fideszre szavaz, 
az Orbánra és nem Torgyánra voksol

A polgári let feltételeit szeretnénk megteremteni
BÁNHALMI JÁNOS FELVÉTELE

► FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

-  M i t  é r t  ezen?
-  Egy ilyen kormányban nem 

kaphatnak szerepet azok, akik a 
szocializm usban tevékenyen 
hozzájárultak ahhoz, hogy a 
rendszerváltás u tán Magyaror
szág történetének egyik legmé
lyebb válságába került. Amely 
nem egy szűk klikk érdekeit 
képviseli, hanem minden törek
vő polgárnak lehetővé teszi a 
tisztességes megélhetést, gyer
mekeinek a tudáson és szorgal
mon alapuló felemelkedést. Egy 
olyan kormányt, amelyben a F i
desz a meghatározó erő.

-  Ez azt is jelenti, hogy ha nem si
kerül tisztán polgári kormányt a lak í
tani, akkor a Fidesz inkább ellenzék
ben marad?

-  Ha nincs esély olyan polgári 
kormányt alkotni, amely'ben a 
Fidesz a maga értékeit és prog
ram ját meg tudja valósítani, ak 
kor csak a hatalomért nem fog 
kormányra menni.

-  Az SZDSZ legutóbbi kü ldö tt
gyűlésén azt rögzítette, hogy ő az 
egyedüli liberális párt Magyarorszá
gon. A Fidesz is következetesen ra 
gaszkodik a szabadelvíiséghez, a L i 
berális Internacionálé legutóbbi 
kongresszusán a szervezet szűk veze
tő testületébe választotta Orbán V ik 
to rt, a Fidesz elnökét. Mivel magya
rázza, hogy az utóbbi három évben 
teljességgel megromlott a Fidesz és 
az SZDSZ kapcsolata?

-  A két párt között 1990 óta 
folyamatosak voltak a viták a li
beralizmus értelmezéséről. A Fi
desz a nemzeti szabadelvűség el
kötelezettje. Széchenyi, Deák és 
Eötvös is igen meglepődött vol
na, ha kétségbe vonják a nem
zethez vagy a kereszténységhez 
való tartozásukat. Ezzel szem
ben a kisebbik koalíciós párt 
úgy gondolja, hogy egy szűk „él
csapat” megmondhatja, mi a fe
hér, mi a fekete, ki a liberális és 
ki nem. Az SZDSZ három éve 
elkötelezte magát a posztkom

munista kormány mellett, am i
nek következtében megszakadt 
minden kapcsolatunk. Az ő poli
tikájuk látványosan zsákutcába 
jutott, elfogyott minden mozgás
terük. A következő kormányba 
csak akkor kerülhetnek be, ha 
tovább tolják az MSZP szekerét. 
A Liberális Internacionálé most 
is nyilvánvalóvá tette, hogy a 
szervezetben is többségben van
nak azok a pártok, amelyek nem 
tekintik természetes szövetség
nek egy volt kommunista és egy 
magát rendszerváltónak valló li
berális párt érdekházasságát.

-  A Liberális Internacionálé ülé
sén Otto von Lambsdorff, a szervezet 
tiszteletbeli elnöke ugyanakkor v i
tatta Orbán V ik to r azon kijelentését, 
hogy Kelet-Közép-Európában a p o li
t ik a i választóvonal nem a konzerva- 
tiv-keresztény és a szociális-liberális 
erők között húzódik, hanem a volt 
kommunista és nem kommunista 
erők között.

-  A valóság az, hogy Otto von 
Lambsdorff szerint Orbán Vik
to r korrekt leírást adott a m a
gyarországi helyzetről. Ő csak 
azt vitatta, hogy ez az egész té r
ségre jellem ző lenne. Fri'tz 
Bolkstein, az LI hivatalban lévő 
elnöke pedig kijelentette: „Saj
nos több liberális p á rt a 
könnyebb u tat választja, és egy 
nagyobb párt szoknyája alá bú
jik”. Egyetértünk vele, hogy a 
bújocska ideje lejárt, a szabadel
vűeknek vállalniuk kell a fősze
repet.

-  Majd háromnegyed évig húzó
dott az M DF Fidesz választási szö
vetség megkötése. M i ta rto tt ilyen so
káig?

-  A tárgyalások jórészt azért 
húzódtak el, mert sokáig vára
to tt magára a választójogi tö r
vény módosítása. A kormányko
alíció húzta az időt, hogy hátrál
tassa az ellenzéki pártok szövet
ségkeresését, hiszen a törvény 
végső formájának ismerete nél
kül nem tud tunk  a konkrét 
együttműködésben megállapod

ni. A Fidesz országos választmá
nya elsöprő többséggel tám ogat
ta  a szövetséget, természetesen a 
közös jelöltek kiválasztásakor a 
helyi szervezeteken belül adód
tak  feszültségek. Végül is mind
két párt számára elfogadható 
kompromisszum született, a kö
zös jelöltek a győzelem esélyével 
vághatnak neki a választások
nak.

-  Nagyon sokáig v ita to tt volt, 
hogy k ik  legyenek a közös jelöltek a 
budai körzetekben. Például a X II. 
kerületben nem is sikerült megálla
podni, mert az M DF ragaszkodott 
Sepsey Tamáshoz, a Fidesz pedig Po- 
korni Zoltánhoz.

-  A XII. kerületihez hasonló 
viták nem voltak a legszeren
csésebbek. E konkrét esetben 
végül abban állapodtunk meg, 
hogy az első fordulóban Sepsey 
Tamás megmérkőzik Pokom i 
Zoltánnal, és a második for
dulóban kölcsönösen visszalé
pünk a jobban szereplő javára. 
Ugyanezt a technikát alkalm az
zuk a többi olyan választókör
zetben is, ahol nem lesznek kö
zös jelöltek.

-  Az MDF nem nézi jó szemmel, 
hogy a Fidesz a választási együttmű
ködés lehetőségéről tárgyal a Demok
rata Fórumból kivált MDNP-vel is.

-  Az MDF-Fidesz megállapo
dásban kötelezettséget vállal
tunk arra, hogy a másik bele
egyezése nélkül harm adik felet 
nem vonunk be a szövetségbe. 
Ezért a Néppárttal valószínűleg 
második fordulós együttműkö
désben állapodhatunk meg, te
hát az első fordulóban jobban 
szereplő jelölt javára kölcsönö
sen visszalépünk.

- (Ingván egyeztek meg az M DF- 
fel a kampánypénzek elosztásáról?

-  Mindkét párt önállóan fi
nanszírozza a kampányát. Nem 
lesz költségmegosztás a  közös 
jelöltek esetén sem. Ha mi jelöl
tük  az illetőt, akkor mi fedezzük 
a kampányát, ugyanez vonatko
zik az MDF-re is.

-  Készítettek konkrét számításo
kat arra, hogy mennyi pénzt szánnak 
a választási kampányra?

-  Pontos kalkulációk még 
nem készültek. Mindenesetre a 
választási eljárásról szóló tö r
vény tartalm azza, hogy minden 
párt 386 millió forintban maxi
málja a kampánykiadásait. Az 
ellenzék komoly hátránnyal vág 
neki a választásoknak, mert a 
kormánypártok az elmúlt három 
évben jelentősen feltöltötték a 
kasszájukat, állami pénzből m ár 
most is kampányolnak.

-  Ezeket az állításokat tudja is b i
zonyítani?

-  A Tocsik-per egyik vád
pontja, hogy az MSZP pénztár
nokának és a kisebb koalíciós 
párthoz közel álló pénzember
nek a nyomására Tocsik Márta 
nagy összegeket utalt át a szo
cialistákhoz és a  szabaddemok
ratákhoz közel álló vállalkozá
sok és alapítványok számlájára. 
Másrészt állami pénzből a kor
mány saját „tévéhíradót” készít. 
A kábeltelevíziók minden héten 
ingyen megkaphatják a kor
mány által tá la lt legfontosabb 
döntéseket. Mi ez, ha nem állami 
pénzből folyó előzetes kampány?

-  Az ön á lta l em lített vállalkozá
sok és alapítványok visszafizették a 
Tocsik Márta á lta l á tu ta lt összege
ket. M ilyen pénzekről tud még?

-  Tocsik M árta pénzéből 
csaknem kétszázm illió forint 
még mindig hiányzik.

-  Mennyi pénzt szán a Fidesz a 
kampányra?

-  Erre még nem tudok vála
szolni.

-  M ilyen meggondolásból döntöt
tek úgy, hogy Orbán V ik to r nem in 
dul egyéni választókörzetben?

-  A választási kampányban 
az egyéni jelölteknek folya
matosan jelen kell lenniük a 
körzetükben. A párt elnökének 
ugyanakkor járnia kell az orszá
got is. Úgy ítéltük meg, hogy Or
bán Viktor a Fidesz kampányát 
akkor tudja a legjobban segíteni,

ha nem indul egyéni körzetben, 
hanem a többi jelölt népszerűsé
gét próbálja erősíteni a szemé
lyes megjelenésével.

-  Igaz, hogy a párt vezető szemé
lyiségei evidenciaként kezelik Orbán 
V ik to r listavezetőségét és m iniszter
elnök-jelöltségét, bár még formális 
döntés nem született?

-  Az nagy valószínűséggel 
mondható, hogy Orbán Viktor 
lesz a listavezető. Az elmúlt évek 
hagyományának megfelelően az 
országos lista első helye a közvé
lemény számára egyet jelent a 
miniszterelnök-jelöltséggel. A 
győztes párt azonban nem köte
lezhető, hogy autom atikusan a 
listavezetőjét jelölje miniszterel
nöknek.

-  Tehát a Fidesz esetleges válasz
tási győzelme esetén nem biztos, 
hogy Orbán V ik to rt je lö lik  miniszter- 
elnöknek?

-  Az előző gondolatpt pusztán 
elméleti lehetőségként vetettem 
fel.

-  A  napokban elkészült a Fidesz 
választási kampánystratégiája. Mire 
helyezik a kampány fő hangsúlyát?

-  Nem fog meglepetést okoz
ni a Fidesz -  M agyar Polgári 
P árt választási program ja és 
kam pánystratégiája. A p á rt a 
választásokig hátralévő időben 
fo ly ta tja  eddigi p o litiká já t, 
amelynek sikerességét a közvé- 
lem ény-kutatási adatok bizo

nyítják. A kampány fő hangsú
lyairól ma még korai lenne be
szélni, de ha a választók 1998- 
ban bizalm at adnak egy tisztán 
polgári korm ánynak, akkor a 
Fidesz a jelenlegi korm ánnyal 
ellentétben határozott lépése
ket tesz a közbiztonság jav ítá
sára, a korrupció felszámolásá
ra, az oktatás és az egészségügy 
talp ra  állítására, a fiatal csalá
dok tám ogatására, a hazai vál
lalkozói réteg megerősítésére. A 
polgárok többségével együtt mi 
is olyan országban szeretnénk 
élni, ahol biztosítottak a polgá
ri lét feltételei: a szabadság és a 
jólét, a  biztonság.

-  M it  fognak mondani az elmúlt 
évek kétségtelen gazdasági eredmé
nyeiről?

-  A kétségtelen jelző haszná
lata szerintem nem szerencsés, 
hiszen az „eredmények” a több
ségnek csak nélkülözést, a lecsú
szástól való rettegést, az életesé
lyek beszűkülését hozták. A gaz
daság főbb mutatói, az infláció 
mértéke, a növekedés ütem e 
1998-ra érik el az 1994-es szin
tet. Az egyensúly javítására tett 
bizonyos pénzügyi lépések szük
ségességét soha nem vitattuk, de 
a Bokros-csomag szükségtelen 
csapásait a mai napig nem tudta 
kiheverni a társadalom.

Bednárik Imre


